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Hermann Hessel on üks
muinasjutt, mis räägib poi-
sist, kelle emale annavad
haldjad võimaluse soovida
oma pojale eluteele midagi
kaasa. Pika arupidamise
järel soovib ema, et tema
poega kõik inimesed armas-
taksid. Nii lähebki.

Poisist saab imetletud
mees, kes on harjunud, et
teised tema poole alt üles
vaatavad. Kõik tuleb talle
justkui iseenesest kätte, il-
ma vaeva nägemata, ilma
midagi vastu andmata...

Elu on näiliselt täiuslik,
aga tühi, igav ja kurb. Kui
mees jõuab oma elu lõpule,
annavad head haldjad talle
veel ühe võimaluse — soo-
vida ise endale seda, mida  ta
kõige enam vajab. Ja mees
soovib, et tema ise suudaks
ja oskaks teisi inimesi ar-
mastada...

Kallid Jõgeva Gümnaa-
siumi lapsed, emad-isad,
vanaemad-vanaisad ja õpe-
tajad-mõttekaaslased. Kõi-
ge tähtsam on see, et me
hoiaksime üksteist, sest
kõik siin maailmas oleneb
tegelikult ainult armastu-
sest või selle puudumisest.

Teie TAISTO LIIVANDI,
Jõgeva Gümnaasiumi

direktor

Algamas on
õppeaasta 2005/06

Kased hakkavad kolletama,
lapsed imbuvad linnatänava-
tele, lapsevanemad ostavad
hulganisti kirjatarbeid — need
on märgid, mis teatavad meile,
et suvi saab kohe otsa ja 1. sep-
tember läheneb kohutava kiiru-
sega. Algab uus kooliaasta.

Milline see tuleb?
Õpetajate töökoormuse suu-

rendamise eest on hoolitsenud
Haridus- ja Teadusministee-
rium. Õppeaasta algusest pea-
vad klassijuhatajad korralda-
ma arenguvestlusi ja need ka
dokumenteerima. Hiljutisest
raadiosaatest meenub ühe Tal-
linna koolijuhi arvamine:
“Ametnike arv on suureks läi-
nud, neil pole enam midagi te-
ha, seega toodame neile veel
uusi pabereid, mida nemad
saaksid kontrollida ja nii oma
olemasolu õigustada!” Minu
arvates ei ole saanud senini
ükski kool läbi ilma taoliste
vestlusteta. Neid viidi läbi vas-
tavalt vajadusele. Nüüd vest-
leme koolimajas kõigiga kohus-
tuslikus korras ja vormistame
vestluse sisu ja poolte lubadu-
sed ka kirjalikult.

Teiseks õpetajate koormuse
suurendajaks on augusti algul
ministri määrusega kehtes-
tatud uus hindamisjuhend, mil-
le järgi peame iga kahemehe
jaoks koostama (tootma) indi-
viduaalse õppekava. Enam ei
piisa lihtsalt pärast tunde järe-
leaitamisest — nüüd teeme
selleks veel ühe paberi ja kind-
lasti igale õpilasele eraldi.

Loodan, et  järjekordsel voli-
kogu istungil 8. septembril jät-
kub volikogu liikmetel poliitilist
kindlameelsust ja otsustatakse
meie suure projekti saatus, mis
hõlmab meie koolihoone reno-
veerimiskavasid. Jõgeva Güm-
naasiumi lapsed on ju ka Jõge-
va linna ja selle ümbruse lap-
sed.

Remondid aulas, võimlas,
lasketiirus ja riietehoius õp-
peaasta keskel tekitavad mui-
dugi paraja portsu segadust ja
pingeid, aga usun, et meie hea-
de ning mõistvate õpetajate
kaasabil saame õppetöö korral-
damisega hakkama.

Lugupeetud õpilased, lapse-
vanemad, õpetajad, kaaslin-
lased. Tervitan teid Jõgeva
Ühisgümnaasiumi nimel uue,
põneva, tööküllase õppeaasta
alguse puhul.

 JÜRI TOIT,
Jõgeva Ühisgümnaasiumi

direktor

Kel peegelpilti pole,
ennast otsima ei pea.
Kel näha pole antud,
iial nägijaks ei saa.
Kes uskuda ei taha,
ei saagi tõde teada.
Kes tundelõdvaks
loodud,
ei vaja hellu sõnu.
Kel valgus ainsaks
hirmuks,
ei see valgustatuks
saa.
Kel elu liialt armas,
see peab elama.

Juhan Jube

Uue õppeaasta alguse eel
kohtusid linna ja valla  juhid,
volikogu liikmed ja ametni-
kud, et koos selgemalt mõista
piirkonnas olemasolevaid
võimalusi ja kujunevaid va-
jadusi. Mõni päev tagasi tä-
histas Ülo Vooglaid 70. sünni-
päeva. Küllap on meie linna
ja valla koolides olnud palju
õpetajaid, kes kasvõi kord on
nautinud selle huvitava õpe-
taja mõttekäike ja imetlenud
tema sõnaseadmise oskust.
Oleme mõttes temaga ja õn-
nitleme teda. Alljärgnevalt
mõned mõtted, milleni ühis-
nõupidamisel jõuti.

* Iga kooliaasta toob eh-
matava selgusega esile, kui
dramaatiliselt on Eestis ter-
vikuna ja ka meie piirkon-
nas viimase kümne aasta
jooksul langenud sündivus.
Praegu puudutab see prot-

sess põhiliselt alg- ja põhi-
koole. Õige pea jõuab õpilas-
põud ka gümnaasiumidesse.

* Selle piirkonna rohked
tegemised, liigendatud ja vä-
ga mitmekesised maastikud,
kaasaegsed spordirajatised
nii Kuremaal kui Jõgeval ra-
jatav täismõõtmeline staa-
dion loovad soodsa aluse ene-
se arendamiseks. Vanematel
on võimalik kasvatada oma
lapsi  terveid eluviise harras-
tama, kujundada nad maast-
madalast liikuvateks, eluga ja
endaga toime tulevateks füü-
siliselt ja vaimselt terveteks
inimesteks.

Tuleb koos mõelda, mida ja
kuidas pakkuda inimesele
vaba aja sisustamiseks, oma
vajaduste rahuldamiseks
spordi ja kultuuri poole pealt.

*  Tuleb muuta ühtseks
eesmärgiks, et selle piirkon-

na enam kui kahe tuhande
lapse haridustee kujundaks
nad võimelisteks oma elu
mõtestama ja tundma end
väärikalt. Seda kõike selleks,
et ei katkeks meie piirkonna
põlvkondade järjepidavus,
et püsiks ja tugevneks iden-
titeetide süsteem. Ja peami-
ne, et toimuks rahvuse ja rii-
gi taastootmine.

* Nõudmised hariduse
kvaliteedile on tõusnud.
Ühises Euroopa haridus-
ruumis liikujatena ei saa
rahulduda Tallinna ja Tartu
paremate koolide mõõdu-
puuga. Küsimus jääb kõigi
piirkonna koolidele: kas
meie noorte koolitus on sa-
mal tasemel Euroopa riiki-
dega? Oleme ju leidnud
maakondliku tunnuslause:
“Kuninglik väärikus, Kale-
vipoja jõud”. Sellele lennu-

kale mõttele tuleb ühiste
jõupingutustega luua ka
vääriline sisu.

* Muudame ühiste aru-
saamade kujundamisel  üht-
seks eesmärgiks, et Jõgevalt
— nii linnast kui vallast —
saab konkurentsivõimelise
hariduse.

* Haridusteenuste osas
võimaldaks ühtne haridus-
süsteemi loomine tõsta ha-
riduse kvaliteeti.

* Jõgeva linnal ja vallal on
lai ühishuvide spekter ja la-
henduste otsimine eeldab
ühist mõttetööd.

* Hea kool on ühislooming.
Edu ja jätkuvat teadmiste-
himu nii väikestele kui
suurtele  — oleme ju kõik
eluaegsed õppurid.

Koos mõeldes

VAHUR KUKK,
vallavolikogu esimees
SAIMA KALEV,
vallavanem

ANTS PAJU,
linnavolikogu esimees
HELDUR LÄÄNE,
Jõgeva linnapea

Anatoli Makarevitši fotomontaaž Jõgeva Gümnaasiumi ja Ühisgümnaasiumi esimesse klassi minejate lõbusalt ürituselt
“Hüvasti, lapsepõlv ja tere, kool!”.
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Head jõgevlased!  Suvi on taas
läbi saamas ning juba homme
algab uus kooliaasta, mis tä-
hendab meie kooliperedele eel-
kõige üheksat kuud tõsist tööd
koos kõigi murede ja rõõmu-
dega, mis sellega kaasas käi-
vad.

Jõgeva linnas on praegu
kaks gümnaasiumi ning vallas
pole ühtegi. Samas on mõne
aasta pärast piirkonnas lapsi
piisavalt vaid ühe hea gümnaa-
siumi, ühe hea põhikooli ning
4-5 hea algkooli jaoks. See on
hetkel küll veel vaid tuleviku-
visioon, kuid samas ka karm
reaalsus — kuni ei toimu sün-
dide arvu kiiret suurenemist,
tuleb leida parimad lahendu-
sed, kuidas tagada nii suure
piirkonna lastele parim kooli- ja
huviharidus.

Tõenäoliselt jääb tulevikus
Jõgeva linna ja valla territooriu-
mile vaid üks hea gümnaa-
sium — kool, kus noortele on
loodud kaasaegsed õppimistin-
gimused koos väga heal tase-
mel õpetajatega.

Taolise hea kooli loomine käib
aga ühele omavalitsusele üle
jõu. Võib-olla on nüüd lõpuks
aeg küps, et kahe omavalit-
suse sügisel valitavad uued vo-
likogud panevad lõpuks seljad
kokku ning teevad ühise otsuse
rajada kahe peale üks hea güm-
naasium? Kas see saab olema
ühe praeguse gümnaasiumi
baasil või rajatakse koguni
täiesti uus koolihoone — see
jääb juba omavalitsuste otsus-
tada, aga meie lapsed vajavad
ja väärivad head kooli.

Selle mõttearendusega ei ar-
vusta ma praegu tegutsevaid
gümnaasiume, kus antav hari-
dus on täiesti konkurentsivõi-
meline, kuid tahan rõhutada, et
olemasolevad head koolid ei tohi
loorberitele puhkama jääda,
vaid peavad kiiresti edasi are-
nema ning olema eeskujuks
ülejäänud Eestile.

Üheks hea kooli tunnuseks on
ka looduslähedane õpikeskkond
— Jõgevamaa on viimased
kaks aastat olnud projekti “Ro-
heline kooliõu” eestvedaja. Ma
loodan, et õpilased on hoolt
kandnud ka maavalitsuse poolt
kõikidesse koolidesse toodud
kommipuude eest ning 1. sep-
tembril kannavad need omava-
litsusjuhtide abiga taas vilja.

Lisaks kommipuule saavad
homme kõik koolid endale ka
Kalevipoja tamme — ühe meie
võimsama ja tuntuma lehtpuu,
mida kuninglikult uhke kasvu
ja pika ea tõttu kutsutakse puu-
de kuningaks. Ka rahvuseepo-
ses “Kalevipoeg” on see juba
aastatuhandeid pühaks peetud
puu olulisel kohal.

Soovin koolijuhtidele, peda-
googidele, õpilastele ja nende
vanematele ilusat kooliaasta
algust ning rohkelt õnnestumisi
järgneval üheksakuulisel õppi-
mismaratonil!

AIVAR KOKK, maavanem
Kalevipoja tegude maalt

Kogu lapsepõlv
tuhandenäolises tahus
kooliseinte ja -akende
vahele mahub ...

                               Valve Laar

Nüüd,  uue kooliaasta alguses
on õige aeg meenutada koolielu
mitmetahulisust, tuhande-
näolisust. Jõgeva Ühisgüm-
naasiumil on palju erinevaid
seesmist põlemist kiirgavaid
tahke.

Kõige tähtsam on kooli puhul
siiski õppeedukus.

Jõgeva Ühisgümnaasiumi
õpilased on möödunud õppe-
aastal maakondlikelt aineolüm-
piaadidelt noppinud 21 I–III
kohta.  Lõppenud õppeaastal
lõpetas kolm tütarlast güm-
naasiumi  hõbemedaliga; põhi-
kooli lõpetas “viitega” neli õpi-
last. Kooli hoolekogu esimehe
Ants Prii sõnul läkski linna
koolide parimate lõpetajate
premeerimise raha suuremalt
jaolt meie kooli õpilastele. Seda
kõike on võimalik saavutada
vaid õpilaste eripära arves-
tades ning harjutades neid
mõttega, et alustatu tuleb lõpe-
tada.

Lisaks õppetööle on meie
õpilased ka spordis tublid.
Maakondlikel ja vabariiklikel
spordivõistlustel on  saavutatud
68 auhinnalist kohta .

Meie õpilased on väga edu-
kalt esinenud Tartu Ülikooli
XXII emakeeleolümpiaadil  —
Kairi Tross sai I koha.  MTÜ
Eesti Pereplaneerimise Liidu
poolt korraldatud ülevabarii-
gilisel uurimistööde konkursil
saavutas Triinliis Hordo I koha.
Kadi Pint sai Tartu Ülikooli
Teaduse ja Religiooni Kollee-
giumi poolt korraldatud essee-
konkursil I ja Tallinna Tehnika-
ülikooli ja Põhja-Ameerika
Ülikoolide Teabekeskuse essee-
konkursil  II koha. Lisaks veel
paljud omaloomingukonkursid,
esseekonkursid. Maakonna
etlejate konkursil pälvis Marja-
Liisa Roos I koha, Anderseni
juubelile pühendatud ettekan-
nete koostamise konkursil oli
Annika Nurk üks vabariigi pari-
matest. Osaleti Tähekese jutu-
võistlusel ja  Sten Roosi muinas-
jutuvõistlusel. Algklasside õpi-
lased on osa võtnud 10 vabariik-
likust loomevõistlusest, enami-
kul on läinud hästi. Osaleme
Comeniuse projektis, hoogsalt
tegutseb 4H klubi, kuulume
tervist edendavate koolide võr-
gustikku. See loetelu on vaid
väike osa saavutatust.

Huvijuhina  ma kirjutan hoo-
pis meie kooli loovatest ja
toredatest õpilastest, sest
nemad annavad koolile näo.
Iga koolis toimuva sündmuse
korraldajateks on õpilased, sest
meie koolis on põhimõte, et
võimalikult paljud õpilased
osaleksid tunnivälises tege-
vuses. Kool on ju koht, kus noor
inimene igapäevase õppetöö
kõrval ennast veel kuidagi
teostada tahab. Ta soovib en-
nast proovile panna ja kindlaks
teha, milleks tal  annet ja eeldusi
on: kas teda tõmbab sport, laul-

mine, tantsimine või näitle-
mine.  Aga seda ta ei saa ju en-
ne teada, kui pole proovinud.

Sooja tunde toovad eelmisest
õppeaastast südamesse XIb,
Mairi Miti ja Tõnn Laose mõnus
etteaste oma kooli B. Alveri sün-
niaastapäeva luuleetendustel;
Elari Roobi ja Marek Limbergi
esinemine emakeelepäeva
kõnevõistlusel, Dima Krepkovi
ja Mikk Tehvani diskode te-
gemine, Anna Golovtšenko toi-
metamine õpilasomavalit-
suses, noortekirjanduse konve-
rentsi kurvad ja südamlikud
ettekanded ning kirjandus-
konverentsi asjalikkus. Meele-
olukas oli ka juba kolmandat
aastat toimuv ajalooline linna-
jooks. Elevust tekitas maa-
kondlik kunstipäev.

Populaarsed on meie koolis
ka ainenädalad: muusika-,
kunsti-, käsitöö- ja tööõpetuse-
nädal, saksa keele ja vene keele
nädal, algklasside ainenädal,
informaatikanädal, netikari-
kas. Veel meenub jõulunädala
avatud mikrofon vahetundidel,
õpilasomavalitsuse korral-
datud jõulupidu, kohtumised
Marge Kimmeli, Helmer Hal-
liku, Marek Strandbergi, Illimar
Sibula ja Tiit Piiskoppeliga.

Tänavu alustab tööd kooli
näitering Janek Varblase
juhendamisel. Rahvatantsu ja
showtantsu hakkab õpetama
Merleen Läänemägi.

Nii mõnigi koolielu tahk tuleb
veel juurde või asendub teisega
— nii, nagu on soovid ja
võimalused.

Selleks, et tajuda lapsepõlve
tuhandenäolisust kooliseinte
vahel, peab siin ikka ja jälle aeg-
ajalt mõnda aega ise viibima,
et siis otsustada õpilaste tar-
kuse, õpetajate professionaal-
suse või kooli edukuse üle ül-
diselt.

Mis on edu? On see eesmärk,
mille poole lakkamatult püüel-
da? On see tahtejõud? On see
sitkus, mis ei lase peatuda? On
see võime salakesi pisaraid
neelata, kui sulle on tehtud üle-
kohut? Nii küsib Jõgeva Ühis-
gümnaasiumi õpilane Helena
Sild oma loos “Minu edu võt-
med” kooli 20. sünnipäevaks
kokku pandud almanahhis.

Mis on ühe kooli edu? On see
õpilastest pungil klassiruumid?
On see õigesse erakonda kuu-
luv direktor? On see mõned pa-
remad riigieksamite tulemu-
sed? Või on see hoopis kõigi
laste säravad silmad kooliteele
minnes ja koolist tulles? Vane-
mate usaldus? Õpetajate hea-
tahtlikkus? Üksteise toetamine
ja edasiaitamine? Vilistlaste
tänulikkus? Või veel midagi olu-
list? Oleneb see ju kõik sellest,
milline  on suhe kooliga, kas ole-
me õpilased, lapsevanemad,
ekslapsevanemad või kabi-
nettides istuvad ametnikud.

Teid ikka ja jälle kooli oodates

GAJA MÄESEPP,
Jõgeva Ühisgümnaasiumi

huvijuht

1. septembril 1956. aastal pandi
alus Jõgeva Töölisnoorte Kesk-
koolile.

Tol ajal oli paljudel hariduse
omandamine pooleli jäänud ja
kuna vajati haritud inimesi,
võeti vastu määrus, mille järgi
pidid  kuni 35-aastased noored
omandama keskhariduse. Töö-
kohtades peeti koosolekuid ning
asutuste juhatajad olid vastu-
tavad selle eest, et noored alus-
taksid õppimist õhtukoolides.
Ajakirjanduses avaldati ar-
tikleid õppimisvõimalustest.

Õppetöö kõrval tegeldi ka
muuga. Traditsiooniks kuju-
nesid tähtpäevade tähistamine,
aastavahetuse peod, ekskur-
sioonid, kooli pidulikud lõpu-
peod ja  sõpruskohtumised teis-
te töölisnoorte koolidega (Elva,
Tapa, Rakvere, Kuressaare).
Tutvuti sõpruskoolide õppetöö
ja ainekabinettidega, külastati
linna ja maakonna vaatamis-
väärsusi.

 Populaarsed olid tol ajal
ühised kinokülastused ja
filmide arutelud. Töö ja pere-
konna kõrvalt õppimise ras-
kustele vaatamata on õpilasi,
kes on  kooli lõpetanud  kuld-
või hõbemedaliga. Osa  lõpe-
tajatest  on asunud edasi õppi-
ma kõrgkoolidesse.

Kooli ilusaid ja kasulikke
traditsioone on püütud alal
hoida siiani.   Ka nüüd korral-
datakse ühiseid teatrikülastusi
ja kohtumisi erinevate elu-

valdkondade esindajatega —
sotsiaal- ja tervihoiutööta-
jatega, politsei ja kaitseliidu
esindajatega.  Sel kevadel oli
koolis külas  Tartu Ülikooli aja-
looprofessor Helmut Piirimäe.
Tegeldakse  kodu-uurimisega.
Iga aasta aprillikuus korral-
datakse kodu-uurimispäev,  kus
õpilased esinevad oma uuri-
muslike töödega ja pannakse
üles näitus  varem koostatud
töödest.

Parimad õpilased on suuna-
tud esinema vabariiklikule kodu-
uurimiskonverentsile. Sündmusi
kajastab kooli kroonika. Infot
kooli kohta leiab kodulehelt
www.jogevatkk.edu. ee.

Kool on oma eksisteerimise
ajal kandnud erinevaid nimesid
(töölisnoorte keskkool, kaug-
õppekeskkool, kaugõppekool ja
täiskasvanute keskkool).

Kooli juhtkond ja hoolekogu
on otsustanud tähistada 2006.
aasta kevadsuvel kooli asu-
tamise 50. aastapäeva. Seetõttu
palume nendel, kes on lõpe-
tanud nimetatud kooli, aval-
dada oma mõtteid  ja teha
ettepanekuid kooli  aastapäeva
tähistamiseks telefonidel 772
1550, 53 325 325,  e-posti
aadressil kool@jogevatkk.
edu.ee või kirja teel aadressil
Aia  34.

EINO VESKIS,
kooli ajalooõpetaja

Jõgeva linna aukodanik

Kui küsida kooliealiselt lapselt
suvevaheaja lõpus, et kas ta
ootab juba kooli, saab suure
tõenäosusega vastuseks kindla
“ei”. See tõenäosus on seda
suurem, mida vanem on kü-
sitletav. Jah,  jälle on suvi läbi,
jälle võetakse vabadus.

Eriti huvitav oli koolieelsel
nädalal ühe õpetaja suust
kuulda, et “oeh, jälle hakkab
see koolijama pihta!”. Tal on
täiesti õigus. Puhkus on selleks
korraks läbi ja algab rutiin.
Igapäevane kiirustamine just-
kui oravarattas. Õpetajad ja
õpilased käivad seda teed koos
ja neil on ühtviisi raske. Ainult
teekaaslased vahetuvad ja see
on üks, mis teeb õpetaja vastu-
tusrikka töö nii võluvaks — olla
aja jooksul suunajaks nii pal-
judele oma elu alguses olevatele
inimestele.

Ei, kooliteed ei saa siiski pä-
riselt oravarattaks nimetada,
sest sellel jooksmine on sisutu
ja kurnav tegevus, mida kind-
lasti ei saa öelda koolis käimise
kohta. Koolis käimine, see on
iga päev täis üllatusi, muutusi
ja uusi avastusi. Tuleb lihtsalt
osata näha seda erilist igas
päevas, sest ükski neist pole te-
gelikult teisega sarnane, ehkki

tunniplaan kordub ju nädalast
nädalasse, kuust kuusse.

Elus on iga hommik justkui
võimalus uuesti alustamiseks.
Võitlus algab üha uuesti otsast
peale ja üheks tõhusamaks
relvaks selles on haridus.
“Keskpärasusest lahti tõm-
mata saab ennast vaid haridu-
sega,” ütles esimese eest-
lasena Harvardi ülikoolis äri-
juhtimise magistriõppe lõpeta-
nud Mari Jolleri ema Tiiu ( PM,
Arter, 27.08.2005).

Kui oleme ise paremad,
muutub ka kõik meie ümber
paremaks, sest meist kiirgav
peegeldub vastu kõikjalt. Muu-
tuvad paremaks teised inime-
sed ja elukeskkond.

Õpilased hoolivad oma koolist
üha rohkem ja kool muutub
kenamaks ning sõbralikumaks.
Igal suvel tehakse majas re-
monti ning paar nädalat enne
koolialgust kipub ikka tekkima
küsimus: “Kas nad tõesti jõua-
vad valmis?” Aga jõuavad! 1.
septembril ootab koolimaja
taas oma kasvandikke, et koos
alustada aastat, mis alati on
sarnane, aga samas täielikult
erinev kõigist eelmistest.

SANDRA MAASALU

Pärast 11. klassi lõpetamist
Jõgeva Gümnaasiumis otsus-
tas Elina Matsievska, et ta
tahaks kogeda midagi uut,
panna ennast proovile ja üht-
lasi täiustada oma inglise
keelt. Temast sai terveks aas-
taks vahetusõpilane eestlase
jaoks nii kauges ja ohtlikus
Lõuna-Aafrika Vabariigis.

SANDRA MAASALU

Kes suudaks unustada kivi-
seid radu ja järske kaljusid,
ebamaiselt siniseid järvesil-
mi ja lumiseid mäetippe,
jändrikke artšapuid ja kire-
vaid mägiaasu, hõbedast kuu-
helki liustikel ja hõõgvel lõk-
kesüsi, uinutavat mägijõe ko-
hinat õhtul ja karget ärka-
mist hommikul?

NEEME KATT

Hea kool tagab hea
hariduse

Kooliaasta alguseks Võimalus uuesti alustada

Jõgeva Täiskasvanute
Keskkool 50. aastapäeva eel

Jõulueelsel nädalal saab
Valdeko Vadi 77. Ta on ühis-
gümnaasiumi staadionimeis-
ter ja kannab hoolt kogu
spordiinventari eest.  Jõgeva
linna aukodanik, kes on oma
visadusega süstinud kõigisse
elulusti.

Viktor Nõmm, Jõgeva linna
volikogu haridus- ja kultuuri-
komisjoni esimees. Mehe-
likkuse kehastus oma tuge-
vuses, tarmukuses ja ettevõt-
likkuses. Kõikvõimalike
laagrite hing. Kui ta on kohal,
siis on rahulik, sest on tur-
valine.
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Jõgeva Ühisgümnaasiumis toimunud maakondlikul kunsti-
päeval valmis Anatoli Makarevitši juhendamisel foto-
kompositsioon, mille autoriks noor fotograaf Mairi Mitt.

FOTOD: ANATOLI MAKAREVITŠ

Ilus suvi lõpeb ja jälle algab
kool. Õppida ja teadmisi koguda
ei saa ilma lugemata, ilma
raamatuta. On öeldud, et luge-
mine on vaimule sama, mis
sport kehale.

Jõgeva Linnaraamatukogu
ootab taas oma vanu ja uusi lu-
gejaid vaimu kosutama.

Suvel olime mõnda aega
remondi tõttu suletud, sest tänu
linnavalitsusele saime laste-
osakonna poolele uued aknad.
Nüüd on valgust rohkem ja
saab ruume paremini õhutada.
Raamatukogus tahaksime nä-
ha lugemishuvilisi ja teadmis-
himulisi lapsi, kellele soovitada
head ilukirjandust, teatme-
teoseid ja erialast kirjandust
referaatide kirjutamiseks. Loo-
dame jätkuvale koostööle õpe-
tajatega, sest väga raske on lei-
da piisavalt materjali, kui klas-
sitäis õpilasi  korraga ühel tee-
mal referaate kirjutama hak-
kab.

Alati on probleeme olnud nn
kohustusliku kirjandusega.
Kõik tahavad seda loomulikult
ühel ajal lugeda, kuid nii palju
eksemplare üht raamatut meil

pole. Väga tublid olid need lap-
sed, kes suvel osagi kohustus-
likust kirjandusest läbi lugesid.

Raamatukogu ei ole ainult
raamatute laenutamise koht.
Siin saab hea ülevaate uudis-
kirjandusest, lugemissaalis
võib lugeda uusi ajakirju, saab
kasutada internetti, mängida
lauamänge ja õppida. Soovi
korral pakume klassidele raa-
matukogutunde erinevatel tee-
madel. Eelmisel õppeaastal

käisid mõlema Jõgeva kooli alg-
klassid kuulamas tunde Ander-
senist ja emakeelepäevast.

Sügisel alustab Jaana taas
kord kuus toimuvate muinasju-
tuhommikutega. Alati on või-
malik vaadata mõnd näitust
lugemissaalides.

Raamatukogu ürituste kohta
leiab infot linnalehest ja kuulu-
tustelt meie maja ustel. Võib
juba öelda, et esimene suur
pidu lastele toimub oktoobris —

Lugemine teeb targaks
alati noor Pipi Pikksukk tahab
pidada oma 60. sünnipäeva-
pidu. Peo ettevalmistamisele
palume appi ka oma lugejaid.
Jälgige infot!

Mida me veel lugejailt oota-
me?

Eelkõige kohusetunnet —
pidage kinni raamatu tagas-
tamistähtajast. Hoidke raama-
tuid puhtaina ja terveina —
ärge jätke neid väiksemate
õdede-vendade või koera kätte!

September on võlglastele
viivisevaba kuu, tooge oma
kauaks kätte jäänud raamatud
ära. Kaotatud või rikutud raa-
mat tuleb aga siiski asendada
või mitmekordselt kinni maksta.

Lastele on raamatukogu ka
kooskäimise koht. Siin saa-
dakse kokku sõpradega, te-
hakse aega parajaks enne bussi
või huviringi... või tullakse
lihtsalt  halva ilma eest raa-
matukogu valgetesse, sooja-
desse, hubastesse ruumidesse.

Kui laps on raamatukogus,
võivad vanemad muretud olla.

Raamatukogus on mõnus!
          ENE  SÖÖT

lasteraamatukogust

Reisida meeldib enamikule ini-
mestest ja eriti veel siis, kui se-
da saab teha tasuta. Jõgeva
Gümnaasiumi õpilastel Jens
Raevaldil ja allakirjutanul ava-
nes see suurepärane võimalus
käesoleva aasta juunis.

Poola Vabariigi Suursaat-
kond korraldas mais üle-eesti-
lise ajalookonkursi, mille võitjad
said preemiaks 9-päevase reisi
Poolasse.

Konkursil osales 17 kooli üle

Eesti, Jõgevamaalt Jõgeva
Gümnaasium ja Laiuse Põhi-
kool. Viktoriiniküsimused puu-
dutasid peamiselt Poola aja-
lugu ja olid koostatud saatkon-
na töötajate poolt. Projekti, mil-
le käigus toimusid Eesti kooli-
des esitlused Poola ajaloost ja
viktoriin, korraldati juba kol-
mandat aastat.

Selle eesmärgiks on suuren-
dada Eesti gümnasistide tead-
likkust meie ajaloos alati olulisel
kohal olnud suurriigi riigisüs-
teemi, majanduse ja rahvasti-
kuprotsesside arengust tuhan-
de aasta jooksul. Eriti olulisel
kohal on seni võrdlemisi vähe-
käsitletud nn Poola aja (1561/
82 - 1629) teadvustamine Eesti
ajaloo olulise etapina, mille
pärandit (näit Tartu valge-pu-
nane lipp, Valga linnaõigus)
peaks tundma iga haritud eest-
lane.

Preemiareisile läks igast koo-
list esikoha võitnu. Jõgeva
Gümnaasiumis oli selleks Jens
Raevald, Laiusel Liina Palm.
Osaleda oli võimalik ka kon-
kursil “Minu raamat Poolast”
ja ka selle võitja sai reisile.

Vahel inimesel lihtsalt veab.
Selgus, et mõned premeeritud

ei saa kahjuks reisil osaleda,
seetõttu sõitsid kaasa ka kaks
teise koha omanikku, kes valiti
välja tänu heale punktide arvu-
le vabariigi lõikes. Üks neist
kahest õnnelikust oli allakirju-
tanu, keda Poola on juba mõnda
aega huvitanud.

Enamus kirjust reisiseltskon-
nast seadis end juba Tallinnas
meie mikrobussi sisse. Mõned
tulid peale Pärnust. Algas kur-
nav bussisõit läbi Baltimaade.
Pilvine ilm muutis ka maastiku
üksluiseks.

Õhtuks jõudsime Bialystoki.
Selle linna ümbruse kämpingu-
tes ööbivad vist küll kõik bus-
siga Eestist Euroopasse sõit-
jad. Meie suutsime oma metsa
sees asuvat kämpingut otsides
ära eksida nii minnes kui ta-
gasiteel. Tagasiteel ekslesime
sellepärast, et Jens otsustas
kaardilugejaks hakata ning
soovitas lühemat, aga tundma-
tut teed. Kahjuks läks kusagil
mingi pööre valesti ja tee osutus
lõppkokkuvõttes vaat et pike-
makski.

Teisel päeval jõudsime Vars-
savisse. Linn võttis meid vastu
sombuse ilmaga ja tundus hall.
Kahjuks oli meil seal väga vähe
aega. Nii jäi mulje Poola pea-
linnast üpris pealiskaudseks.

Ööbisime Varssavi eeslinnas

ja pool järgmisest päevast
kulus Krakovisse sõiduks.
Krakovis oli meil mitu päeva
aega, sest reisiprogrammi
autoriks oli kohalik noortekes-
kus. Ilm oli lõunamaiselt kuum,
hoopis teistsugune kui Eestis.
Jalutasime vanalinnas ja ar-
musime Krakovi suursuguses-
se rahusse. On see ju Poola va-
na pealinn ja kuningate elupaik.
Kuigi suurlinn, ei ole seal kii-
rustamist tunda.

Väljasõiduekskursiooni  tegi-
me Krakovi külje alla Wieliczka
soolakaevandusse. 327 meetri
sügavusse laskuv käikude ja
koobaste võrgustik on hoopis
erinev tavalisest kaevandusest,
meenutades “Sõrmuste isan-
da” filmi võlumaad. Käikude
seinad on puhtast soolast, sel-
les võib maitstes ise veenduda.
Õhk seal all on tervislik.

Lõppsihiks olid mäed — Kar-
paatide Poola osa, Tatrad.
Need saidsellel reisil kõigi lem-
mikuks.  Jens teatas ühel õhtul
koguni, et ta jääbki nüüd siia.
Idüllilised külad mägede nõl-
vadel tundusid ideaalse elu-
kohana. Sealne kultuur on meie
omast siiski paljuski erinev.
Näiteks on mägipiirkonnas
nagu kogu Poolas väga tähtsal
kohal katoliiklus.

SANDRA MAASALU

Õed Anete ja Irene Kurg Ene Söödilt nõu küsimas.
FOTOD: ANATOLI MAKAREVITŠ

Inspireeriv Poola

Koolist jäävad meelde õpi-
lased, eriti oma klassi õpilased,
kellega on kokkupuude tihedam
ka väljaspool tunde. Nii sai 6.
lennu lõpetajatega käidud Mih-
hailovskojes, Moskvas ja isegi
Borodino lahinguväljal, kus
külm tahtis mõnd kergemini
rõivastatud piigat ära võtta.
Õppimisega eriti probleeme ei
olnud või olid need ületavad.
Üks episood on meeles, kui tuldi
kaebama matemaatika õpeta-
ja peale, et ei tehtavat tunnis
ainet selgeks. Õnnetuseks sat-
tusin niisugusesse tundi, kus
õpilased ei tundnud algebrava-
lemeid, mida mina mäletasin

oma keskkooliajast. Sellest me
enam ei rääkinud, kuid me
oleme rääkinud väga paljust
pärast kooli lõpetamist.

IVI TETSMANN

See kõik sai alguse 1989.
aasta suvel, kui ma olin koos
jõgevlastega saatmas Betti
Alverit  tema viimasel teekon-
nal. Järelehüüdes poetessi
haual lubasin hoida tema mä-
lestust sünnilinnas Jõgeval.

Jõgeva pidas Betti Alverit
ikka oma luuletajaks, kuigi ta
elas juba ammu Tartus.

Mul on meeles, kuidas 23.
novembril 1992 tähistati  tema

sünniaastapäeva noortekes-
kuses: põlesid küünlad, kõlasid
flöödihelid, loeti Betti Alveri
luulet. Külas oli kirjanik Lehte
Hainsalu ja kohtumisest Betti
Alveriga rääkis ajaloouurija
Elle Kull. Selleks ajaks oli
Jõgeval Betti Alveri tänav ja
tema sünnimajale paigutatud
mälestusplaat.

MAIMU VALDMANN

Mis on õpetaja töös rõõmus-
tavat? See, kui rüblikust on saa-
nud väärikas töömees. See, kui
õpilane on elus oma töö ja tar-
kusega kuulsaks saanud. Neid
viimaseid on ka rõõmustavalt
palju. Näiteks doktorikraadiga
tehnikateadlane Rein Kuusik,
põllumajanduses doktorikraadi

saanud nii Ülle Tamm (Küüts)
kui ka Ilmar Tamm, Maia
Raudseping, ajalooteadlased
Toe Nõmm ja Jüri Peets, bio-
loogiadoktor Tago Sarapuu,
psühholoogiadoktor Anti Kid-
ron, keeleteadlane Asta Hõim,
kunstiteadlane Piia Põldmaa ja
paljud teised.

Muusikuna kuulsaks saanud
Alo Mattiisen oli kooli ajal huvi-
tatud peamiselt spordist, kuid
saatis ka klaveril soliste. Tema
klassikaaslane oli Aare Tilk, ke-
da kutsuti naljatilgaks. Tol ajal
ei võinud keegi aimata, et tema
tee viib Hollywoodi. Tagasihoid-
likust Toomas Murust sai filo-
loogikandidaat, Andres Rein-
holdist hinnatud arst.

SIIRI VESKIS

“Kerli”, Mariana Maantee (16-a), kunstikooli V kursuse
õpilase töö.

FOTO: KUNSTIKOOLI ARHIIV

Õpetaja mõtteid

Muusikanädal on Jõgeva Gümnaa-
siumis saanud traditsiooniks. Alo
Mattiisenile pühendatud muusika-
päevad on vabariikliku tähtsusega
igakevadine üritus ning kujunenud
omamoodi kevadekuulutajaks. Muu-
sikapäevadel on oma logo (autor Kalev
Pärtelpoeg) ja signatuur (autor Urmas

Lattikas). Muusikapäevad on kogu kooli päevad, aga
eestvedajaks on õpetaja Maret Oja.
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 Jõgeva Ühisgümnaasiumi 8 a
klassi õpilane Risto Võsaste
osales Tallinnas Eesti Kooli-
spordi Liidu Vabariiklikul fi-
naalvõistlusel “Osavaim
korvpallur” ja saavutas I ko-
ha.                                         FOTO: ERAKOGU

Kunstikoolis algab
10. õppeaasta

1. septembril kell 15 algab Jõ-
geva Kunstikoolis 10. õppe-
aasta. Kümnendat korda
asun koolijuhina koolipere
ette ka mina.

Ilmselt on kunstikooli ole-
masolu Jõgeva linnas mär-
ganud enamik linnarahvast.

Kindlasti pole paljudele mär-
kamata jäänud ka meie õpilas-
te esinemine rohketel näitustel.
Koolipere rõõmustab, kui nende
töid imetlevad paljud külasta-
jad.Tänaseks on kunstikooli
lõpetanud 5 lendu ja lõputun-

nistuse on saanud 31 õpilast.
Kui palju õpilasi algaval õp-

peaastal kunstikoolis õppimist
alustab, on täpselt veel tead-
mata, kuid kevadel lõpetas õp-
peaasta 100 õpilast.

Rääkides eelseisvatest plaa-
nidest ja uuendustest, peatuks
siinkohal vaid 4. septembril
alustaval projektkursusel Alg-
teadmised fotograafiast.

Muudest põnevatest sünd-
mustest meie koolielus aga ju-
ba edaspidi.

Tegemist on uue õppekava-
ga, mille alusel saavad foto-
graafia alast tarkust juurde
kõik esimese kursuse õpilased,
aga ka kõik ülejäänud õpilased,
vilistlased, Avatud Stuudio täis-
kasvanud ja teisedki huvilised.

Tähelepanuväärne uue õp-
pekava juures on seejuures
fakt, et kursust hakkab juhen-
dama kunstikooli endine õpila-
ne Maris Roost. Maris on vahe-
peal lõpetanud Tartu Kunsti-
gümnaasiumi ja Kuressaare
Ametikooli, omandades seejuu-
res ka teadmised fotograafia
alal. Marise tagasitulek kuna-
gisse kodulinna ja sügavama-
te kunstiõpingute lätete juurde
rõõmustab seejuures kindlasti
tema endisi õpetajaidki.

Kutsun kõiki üles kursusel
osalema. Avatunnid toimuvad
4. septembril. 10-18-aastaste
tund algab kell 16.00 ja täiskas-
vanute tund kell 18.00.

Soovin kõigile õpetajatele, õpi-
lastele ja lapsevanematele te-
guderohket kooliaastat ja õigel
teel püsimist kindlal meelel
tehtud tarkade otsuste läbi.

ANNE NURMIK,
Jõgeva Kunstikooli juhataja

Avalik Interneti Punkt on avatud tööpäeviti kella 12.00-18.00,
alates kella 11.00 on avatud ka viieteistkümne minuti arvuti.
Septembrist mai lõpuni ka laupäeviti kella 11.00-16.00.

Õpilastelt ootan mõistvat suhtumist ja käitumist, kuna
eelnevalt on olnud probleeme mõningate arvutikasutajatega.
Arvutikasutamise aeg on päevas üks tund koos etteregistree-
rimisega.  Saab kasutada ka viieteiskümne minuti arvutit,
selleks ei ole etteregistreerimine vajalik. Registreerida saab
telefonil: 7721572, kohapeal, e-maili teel:djqt@hot.ee

Ootan kõikidelt kasutajatelt reeglite järgimist. Ilusat
kooliaasta algust kõigile.                                    DANEL KOMP

Neljapäev, 1. september
9.00 Jõgeva Gümnaasiumi ÕPPEAASTA AVAMINE

koolimaja ees ja klassijuhatajatunnid klassides
/Maimu Valdmann, 772 1976/

9.00 Jõgeva Ühisgümnaasiumi kooliaasta PIDULIK
RIVISTUS lipuväljakul ja klassijuhatajatunnid ning

9.30 1. KLASSIDE AKTUS aulas /Gaja Mäesepp, 526 9227/
10.00 Jõgeva Lasteaia “Karikakar” TEADMISTEPÄEV

ja 13.00 uue õppeaasta tervitamine  /Mare Suviste, 772 2957/
11.00 Hea Linna Vaimu juures Jõgeva linna KOOLIAASTA

ALGUS /Ants Paju, Heldur Lääne, 776 6500/
12.00 Jõgeva Gümnaasiumi 1. KLASSI ÕPILASTE AKTUS

kooli aulas /Maimu Valdmann, 772 1976/
15.00 PAARISKORVPALL “Tere, kool!” Jõgeva

Gümnaasiumi korvpalliplatsil /Viktor Nõmm, 772 1250/
15.00 Jõgeva Kunstikooli uue õppeaasta ja ühtlasi kooli

10. JUUBELIAASTA ALUSTAMINE /Anne Nurmik, 772 1778/
16.00 Jõgeva Muusikakooli uue ÕPPEAASTA

AVAAKTUS omas majas /Merike Katt, 772 1338/

Reede, 2. september
10.30    “Tere, sõber!” (liikumismängud ja piknik õues) Jõgeva Laste-

aias “Rohutirts” /Elle Kase, 772 2931/
Jõgeva Muusikakooli LAULU-MÄNGUKOOL alustab oma
tegevust:

11.00 2-3-aastased lapsed,
15.00 8-12-aastased,
16.00 6-7-aastased ja
17.00 4-5-aastased lapsed /Merike Katt, 772 1338/

Jõgeva Ühisgümnaasiumi õpilasomavalitsus osaleb
koolirahu väljakuulutamisel Narvas  /Gaja Mäesepp, 526 9227/

2.-3. september
Jõgeva Gümnaasiumi õpilaste ja õpetajate delegatsioon Läti
Vabariigi Bauska sõpruskooli laagris /Bruno Javoiš, 772 2150/

Esmaspäev, 5. september
15.00 Jõgeva Muusikakooli EELKLASSI AVAAKTUS omas majas

/Merike Katt, 772 1338/

Kolmapäev, 7. september
13.00 Jõgeva Gümnaasiumi KOOLIEELIKUTE

ETTEVALMISTUSKLASS koguneb Rohu tänava koolimajja
/Maimu Valdmann, 772 1976/

Neljapäev, 8. september
15.00 Jõgeva Kultuurikeskuse töötajad alustavad uut  hooaega

väljasõiduga Peipsi äärde /Airi Rütter, 772 1987/

Reede, 9. september
14.00 “ROHUTIRTS 20” (kontsert-aktus) Jõgeva Lasteaias

“Rohutirts” /Liivi Noodla, 772 2931/
9.-10. september

Jõgeva linna 9.-12. kl õpilaste SÜGISLAAGER Rannal
/Viktor Nõmm, 772 2150, Gaja Mäesepp, 526 9227/

Esmaspäev, 12. september
10.00 Sünnipäevatortide valmistamine ja
15.30 LASTEAIA SÜNNIPÄEVAPIDU lastele koos Heino

Seljamaaga Jõgeva Lasteaias “Rohutirts” /Elle Kase, 772 2931/

Teisipäev, 13. september
17.00 Jõgeva linna PARGIJOOKS Piiri pargis

/Aimur Säärits, 514 7489/
13.-15. september
               Jõgeva Ühisgümnaasiumi spordipäevad

/Kehalise kasvatuse õpetajad, 776 8383/

Kolmapäev, 14. september
17.30 Jõgeva Lasteaia “Karikakar” spordipäev koos

lapsevanematega /Aimur Säärits, 772 2957/
Spordipäev Jõgeva Lasteaias “Rohutirts” /Elle Kase, 772 2931/
Jõgeva Gümnaasiumi osavõtt maakonna tervisepäevast
/Maimu Valdmann, Ilmar Pajumägi 772 2150/

Neljapäev, 15. september
18.00 Jõgeva Kultuurikeskuse huvialakooli uue  ÕPPEAASTA

AVAAKTUS  /Airi Rütter, 772 1987/
19.-24. september
               Jõgeva Ühisgümnaasiumi matkanädal “Tere, sügis”

  /Klassijuhatajad, 776 8383/

Teisipäev, 20. september
10.45 Anne Velli LASTESHOW “Kuke ja rebase lugu” Jõgeva

Lasteaias “Karikakar” /Marge Põdra, 772 2957/
17.00 Jõgeva linna PARGIJOOKS Piiri pargis

/Aimur Säärits, 514 7489/
21.-23. september

NÄITUS “Sügisel on sünnipäev” Jõgeva Lasteaias
“Karikakar” /Mare Suviste, 772 2957/

Reede, 23. september
Jõgeva Ühisgümnaasiumi KOOLIDISKO
/Gaja Mäesepp, 526 9227/

26.-30. september
Jõgeva Ühisgümnaasiumi keskkonnanädal “Vesi meis
ja meie ümber” /Silja Võsaste, 526 3328/

Teisipäev, 27. september
17.00 Jõgeva linna PARGIJOOKS Piiri pargis

/Aimur Säärits, 514 7489/
18.00 Jõgeva Kultuurikeskuse kammersaalis “Sissevaade Betti

Alverisse” esineb kirjanik Lehte Hainsalu /Ants Paju, 5087 753/

Neljapäev, 29. september
09.30 Jõgeva Lasteaia “Karikakar” MIHKLIPÄEV looduses

/Mare Suviste, 772 2957/
MIHKLILAAT Jõgeva Lasteaias “Rohutirts”
/Elle Kase, 772 2931/

19.00 Rakvere teatri etendus “TUNDETUS” Jõgeva
Kultuurikeskuses. Pääse  75.-, 55.- /Helle Normak, 772 1987/

JÕGEVA LINNA KULTUURI-, SPORDI- JA
MEELELAHUTUSKALENDER

TARKUSEKUUL 2005

Kalendri koostas Hele Tallinn, 776 6505

Jõgeva Linnavalitsuse haldusalasse mittekuuluva-
tel organisatsioonidel, mittetulundusühingutel ja klu-
bidel, kes soovivad saada toetust Jõgeva linna
2006. aasta eelarvest, palume esitada põhjenda-
tud taotlused linnavalitsusele 15. septembriks
2005. a.  aadressil Suur 5, 48306 Jõgeva.
Samuti ootame eelnimetatud kuupäevaks kõigi linna
hallatavate asutuste 2006. a  põhjendatud eelarve
projekte.

23. novembril algab taas Tähetund. Sellel ajal on taas tule-
säras mälestusmärk Betti Alverile ja tema loomingule. Taiese
on Anne Kaaveri ideekavandi järgi  loonud kujur Terje Ojaver.

Muusikakooli flöödimängijad on linna avalikel üritustel nõu-
tud. Nende hooleks on ka muusikaline kujundus Sissevaated
Betti Alverisse.  Kadi Lääne, Pirgit Jalasto ja Maria Orb
mänguhoos.

Kaks imelist tekstikogu. Avades huvitava segmendi — nooruse
unistused ja ka mälestused. Mõlemad almanahhid — nii
Ühisgümnaasiumi “Linnutiivul” kui ka Gümnaasiumi
“Ilmauks” — on tundeliselt teostatud.
... mälestused viivuks /silme ees on linnutiivul... on rida Ühis-
gümnaasiumi laulust ja siit on leitud ka almanahhi pealkiri.
Tänavu ilmunud “Ilmauks” on viimase viie aasta jooksul juba
teine kogumik.
... ilmauks jääb irvakile / kuni kodus olla saad... Selle kogumiku
pealkiri on leitud Jüri Leesmendikirjutatud Gümnaasiumi laulust.

Lehe koostas Anatoli Makarevitši ja Sirje Pagi
  abiga Ants Paju.


